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یک صد و سی و هفتمین جلسه دوره چهارم هیئت رئیسه دانشگاه 

و  دانشگاه  و هیئت رئیسه  رئیس  با حضور  تهران  پزشکی  علوم 

رئیس، مدیران و روسای بخش های بیمارستان بهرامی در این 

بیمارستان برگزار شد.

این جلسه روز یکشنبه 21 آذر 95 با تلاوت آیاتی از قرآن آغاز 

شد؛ سپس دکتر جعفریان، رئیس دانشگاه ضمن ابراز خرسندی 

بهرامی، گفت:  بیمارستان  در  دانشگاه  هیئت رئیسه  از حضور 

بیمارستان بهرامی چهاردهمین بیمارستانی است که هیئت رئیسه 

با ترکیب کامل در آن حاضر می شود که این نوع از جلسات با 

حضور اعضای کامل هیئت رئیسه بی سابقه بوده است.

رئیس دانشگاه با اشاره به اینکه اهداف متفاوتی از برگزاری این 

تماس  اهداف،  از  یکی  است؛ گفت:  بوده  مدنظر  نوع جلسات 

روسای  و  مدیران، مسئولان   - بیمارستان  اعضای  با  مستقیم 

بخش ها - بوده است؛ هدف دیگر این بود که فرصتی برای ارائه 

نقاط مثبت، پیشرفت ها و مشکلات بیمارستان توسط مسئولان 

بیمارستان فراهم شود.

وی با اشاره به اینکه یکی دیگر از اهداف برگزاری این جلسات، 

ارائه بازخورد هیئت رئیسه به مسئولان بیمارستان است؛ افزود: 

یکصد و سی و هفتمین جلسه دوره چهارم هیئت رئیسه دانشگاه برگزار شد

دکتر جعفریان بر مدیریت مبتنی بر اهداف و 
واقعیت ها تأکید کرد
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و  مکتوب  بازخورد  یک  معمولًا  هیئت رئیسه  اعضای  از طرف 

مفصل از این جلسات در اختیار رئیس و مسئولان بیمارستان 

قرار می گیرد و مسائل بیمارستان در این گزارش اشاره می شود 

و روند برطرف شدن این مسائل و مشکلات در بازه های زمانی 

مشخص پیگیری خواهد شد.

این جلسات  برگزاری  نکته که  این  بر  تأکید  با  دکتر جعفریان 

برکات زیادی دارد؛ گفت: یکی از فواید حضور هیئت رئیسه در 

بیمارستان این است که با مشاهده امکانات و تنگناهای موجود، 

دیدگاهی که پیدا می شود واقعی تر خواهد بود؛ از طرفی دیدگاه 

مسئولان بیمارستان هم نسبت به اعضای هیئت رئیسه و مسائل 

نتیجه  که  بهتر خواهد شد  و  درست تر  دانشگاه  مدیریتی  تیم 

این دیدگاه واقعی این است که بازخوردهایی که ارائه می شود 

عمل گرایانه تر و انتظاراتی که موردنظر است با واقعیات موجود 

هماهنگ تر خواهد بود.

رئیـس دانشـگاه در پایان بخش نخسـت سـخنان خود با اشـاره 

بـه اینکـه در ایـن دوره، بـرای بیمارسـتان ها برنامـه چهارسـاله 

برنامـه  دانشـکده ها کـه  برخـلاف  اسـت؛ گفـت:  تدوین نشـده 

چهارساله ای تدوین کرده اند و معیار ما برای ارزیابی فعالیت های 

آن هـا همـان میزان موفقیتشـان در اجرای برنامه های ارائه شـده 

توسـط خودشـان است؛ به علت اجرای طرح تحول نظام سلامت 

و بـار کاری زیـادی که این طرح به دوش بیمارسـتان ها و مراکز 

درمانی وارد کرده اسـت، در این دوره برای بیمارسـتان ها برنامه 

چهارسـاله تهیه نشـده است.

Áکاهشقابلملاحظهرمار4کایاتبیماران
در ادامه جلسه دکتر پیمان صادقی، رئیس بیمارستان بهرامی 

ضمن خیرمقدم به اعضای هیئت رئیسه دانشگاه، گفت: بیمارستان 

بهرامی در برهه های مختلف زمانی مشکلات و مسائل مختلفی 

را پیش رو داشته و ازاین رو حضور اعضای محترم هیئت ریسه 

دانشگاه در این بیمارستان قطعاً منشأ خیر خواهد شد.

وی سپس با تأکید به اینکه بخش زیادی از فعالیت های ارائه شده در 

گزارش، حاصل زحمات و تلاش های دکتر رهبری منش و تیم مدیریتی 

ایشان بوده است؛ به ارائه گزارش جامعی از بیمارستان پرداخت و 

گفت: بیمارستان بهرامی دارای 122 تخت فعال است که این تخت ها 

در هفت بخش جراحی، داخلی 1، داخلی 2، عفونی، داخلی نوزادان، 

NICU و PICU قرارگرفته اند که از این تعداد 43 تخت ستاره دار در 

اختیار اورژانس، تالاسمی، دیالیز و شیمی درمانی قرار گرفته است.

رئیس بیمارستان بهرامی با اشاره به اینکه این بیمارستان هم اکنون 

دارای 16 بخش درمانگاهی تخصصی اطفال است؛ گفت: در این 

بیمارستان خدمات توان بخشی شامل فیزیوتراپی، گفتاردرمانی 

دارای 12  بیمارستان  می شود همچنین  ارائه  و شنوایی سنجی 

بخش پاراکلینیکی است.

وی با اشاره به اینکه ضریب اشغال تخت در این بیمارستان 82.45 

درصد است؛ افزود: تعداد پذیرش بستری بیمارستان بهرامی در 

مقایسه با 5 سال گذشته تفاوت معناداری ندارد و تا پایان آبان 

بستری شده اند؛  بیمارستان  این  در  تن  ماه سال جاری 6355 

همچنین در این مدت 52 هزار و 636 تن در درمانگاه و 36 

پذیرش شده اند  به صورت سرپایی  اورژانس  در  تن  و 505  هزار 

همچنین در این بازه زمانی 2 هزار و 596 عمل جراحی در این 

بیمارستان انجام شده است.

تعداد 10  این مطلب که در حال حاضر  بیان  با  دکتر صادقی 

پزشک درمانی در این مرکز مشغول به کار هستند؛ گفت: 155 

پرستار، 9 بهیار و 25 کمک بهیار در این بیمارستان مشغول ارائه 

خدمت هستند که نسبت پرستار به تخت فعال در این بیمارستان 

1.25 و در بخش اورژانس 0.88 است.

در  بیمارستان  این  هیئت علمی  اعضای  اینکه  به  اشاره  با  وی 

رادیولوژی،  بیهوشی،  رشته های کودکان، جراحی کودکان، 
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پاتولوژی و ارتوپدی به آموزش دانشجویان و دستیاران مشغول 

هستند؛ گفت: سالانه از طرف دانشکده پزشکی 120 دانشجوی 

پزشکی در سه دوره زمانی )هر دوره 40 نفر( برای آموزش به این 

بیمارستان معرفی می شوند؛ همچنین دستیاران این بیمارستان 

تخصص  فوق  و  تخصص جراحی  فوق  کودکان،  دستیار  شامل 

اعضای  از  تن  تعداد 22  در سال 94  خون هستند؛ همچنین 

میانگین  قرار گرفتند که  ارزیابی  مورد  بیمارستان  هیئت علمی 

نمرات کسب شده 17.97 بود.

درصدی  قبولی 80  آمار  به  اشاره  با  بهرامی  بیمارستان  رئیس 

دستیاران این بیمارستان در آزمون بورد کشوری سال 95 افزود: 

همچنین در سال 95 یک تن از دستیاران این بیمارستان در 

آزمون بورد فوق تخصصی پذیرفته شد.

این  مقاله در  زمانی سال 94 شش  بازه  این که در  بیان  با  وی 

بیمارستان ترجمه شده و 12 مقاله با همکاری بیمارستان منتشرشده 

است؛ گفت: در بخش پژوهش با مشکلات و تنگناهایی مواجه 

هستیم که به عنوان نمونه »عدم ارتباط با سایر مراکز تحقیقاتی 

دانشگاه«، »عدم توانایی در جذب محققان جوان در فعالیت های 

پژوهشی به دلیل دوری از مراکز اصلی دانشگاه« و »عدم وجود 

زیرساخت پژوهشی« از اهم چالش های پیش روی بیمارستان است.

ــال  ــاران در س ــدی بیم ــن رضایت من ــی میانگی ــر صادق دکت

ــلاش  ــت: ت ــرد و گف ــلام ک ــد اع ــدود 80 درص ــاری را ح ج

کردیــم تکریــم بیمــار، تعهــد حرفــه ای و اخــلاق پزشــکی را در 

حــد تــوان در بیمارســتان نهادینــه کنیــم و پیــرو ایــن مســئله، 

آمــار شــکایات بیمــاران نســبت بــه ســال های گذشــته، کاهــش 

قابل ملاحظــه ای را نشــان می دهــد.

توسط  منابع لازم  از  دارو  کردیم  تلاش  اینکه  به  اشاره  با  وی 

داروخانه داخل بیمارستان تهیه شود و همراه بیمار برای تهیه 

دارو به خارج از بیمارستان ارجاع نشود؛ گفت: با توجه به آمارهایی 

که به دست ما رسیده است، مصرف آنتی بیوتیک در سال جاری 

بازه  در همین  اما  است  داشته  افزایش  به سال گذشته  نسبت 

زمانی، مصرف داروهای پروتکل دار نسبت به سال گذشته حدود 

16 درصد کاهش نشان می دهد.

وی با اشـاره به تأثیر اجرای طرح تحول نظام سـلامت در تعداد 

مراجعیـن بیمارسـتان بهرامی، گفـت: تعداد مراجعین سـرپایی 

بـه درمانـگاه اورژانس بیمارسـتان در سـال 94 نسـبت به سـال 

88 رشـد حـدود 100 درصدی را نشـان می دهـد؛ همچنین در 

ایـن بـازه زمانـی تعـداد بیماران تحـت نظـر درمانـگاه اورژانس 

حـدود 1.5 برابر، تعـداد مراجعین به کلینیک هـای صبح حدود 

1.5 برابـر و تعـداد مراجعیـن بـه کلینیک های ویژه بیمارسـتان 

بیش از 2.5 برابر شـده اسـت.

پس از گزارش دکتر صادقی، مسئولان و روسای بخش های بیمارستان 

به ارائه نظرات و دیدگاه های خود پرداختند و در ادامه دکتر فهیمی به 

نمایندگی از همکاران بیمارستان به بیان نکاتی پرداخت.

ــرات و  ــان نظ ــه بی ــه ب ــای هیئت رئیس ــه اعض ــه جلس در ادام
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بازخوردهــای خود در مورد مطالب ارائه شــده توســط مســئولان 

بیمارســتان و روســای بخش ها پرداختند.

Áنگامحمایتگربهبیمارستانبهرامی
مطالب  از  دانشگاه  رئیس  این جلسه جمع بندی  پایانی  بخش 

مطرح شده بود که در این بخش دکتر جعفریان با اشاره به موقعیت 

لحاظ  به  بیمارستان چه  این  گفت:  بهرامی،  بیمارستان  خاص 

موقعیت جغرافیایی - که در شرق تهران قرارگرفته و این بخش 

تعداد کمی بیمارستان دارد - و چه به لحاظ خدمات ارائه شده در 

بخش کودکان - که در این زمینه هم ما در کل تهران تعداد کمی 

بیمارستان تخصصی برای کودکان داریم - شرایط خاصی دارد.

وی با اشاره به مزیت های موجود بیمارستان گفت: بیمارستان 

بهرامی در بخش درمانی مکان خوبی برای ارائه خدمات جنرال 

آموزش  برای  مناسبی  مکان  آموزشی  موضوع  در  و  کودکان 

undergraduate و رزیدنتی اطفال است؛ درعین حال این امکان 

هست که بتواند در فیلد هماتولوژی و انکولوژی به صورت فوق 

تخصصی هم فعالیت کند اما باید توجه داشته باشیم که در این 

کار باید ظرفیت بیمارستان دیده شود و خدمات دیگر بیمارستان 

تحت تأثیر قرار نگیرد.

دکتر جعفریان با اشاره به موقعیت جغرافیایی بیمارستان گفت: 

به علت اینکه بیمارستان بهرامی در محدوده جغرافیایی تحت 

پوشش دانشگاه تهران قرار ندارد، برای توسعه آن نمی توانیم به 

کمک دولتی امیدوار باشیم و تنها روش تهیه منابع، صرفه جویی 

و مدیریت منابع خود بیمارستان است.

وی با تأکید بر اهمیت استفاده از ظرفیت خیرین سلامت گفت: البته 

باید توجه داشت که ایجاد ارتباط با خیرین کار ویژه و در بعضی مواقع 

دشواری است و نیاز به ادبیات خاص خود را دارد که باید افرادی که 

مهارت این ارتباط را دارند مسئول این کار شوند؛ همچنین می توان 

از ظرفیت ستاد دانشگاه برای این کار استفاده کرد.

رئیـس دانشـگاه با بیان اینکه مـا همه تلاش خـود را برای بهتر 

شـدن بیمارسـتان بهرامی انجام می دهیم؛ گفت: تصور اشتباهی 

کـه وجود دارد این اسـت کـه به علت اینکه بیمارسـتان بهرامی 

از دانشـگاه فاصلـه فیزیکـی زیـادی دارد؛ موردتوجـه مدیـران 

دانشـگاه نیسـت؛ درحالی کـه نگاه ما بـه بیمارسـتان هایی نظیر 

بهرامـی - کـه خدمات خاص تری ارائـه می دهند - نگاه حمایتگر 

اسـت و به عنـوان گـواه ایـن نوع نـگاه ایـن نکته قابل ذکر اسـت 

کـه خـود من از سـه بازدیـد شـبانه ای کـه انجـام داده ام دو بار 

به بیمارسـتان بهرامـی مراجعه کردم.

دکتر جعفریان در پایان با تأکید بر مدیریت مبتنی بر اهداف و 

واقعیت ها گفت: برای اینکه بتوانیم بهترین عملکرد را داشته باشیم 

در کنار این مطلب که باید اهداف خود را در نظر داشته باشیم؛ 

امکانات موجود  و  بر ظرفیت ها  را منطبق  پلن خود  می بایست 

بازتعریف کنیم که نتیجه این طرز نگاه این است که پله پله به 

بررسی علل افزایش یا کاهش هزینه های سرپایی و بستریجلو خواهیم رفت.

نشست کمیته اقتصاد درمان، دارو و تجهیزات 
پزشکی استان تهران برگزار شد


